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نگاهی به هفتادوپنجمین دوره «کن» از دل این رویداد سینمایی
آیا پسر صالح به بهشت می رود؟

حضور بیش از چهار هزار خبرنگار و فیلم ســاز مطرح و عوامل فیلم های منتخب، باعث 
شــده تا جشنواره فیلم کن یکی از شــلوغ ترین دوره های برگزاری اش را تجربه کند. بی تردید 
هفتادوپنجمین جشنواره فیلم کن را می توان از متنوع ترین دوره های برگزاری آن توصیف کرد. 
از ســویی دیگر بخش بازار جشنواره کن امسال هم با حضور نمایندگان بسیاری از کشورهای 
مختلف برگزار می شــود و غرفه هایی نیز تحت عنــوان پخش آنلاین یا پخش دیجیتال فیلم 
که پیش  از این حضور چندان چشــمگیری نداشــتند، به بازار اضافه شده است. اما نکته ای 
که این دوره جشــنواره فیلم کن را برای ما خاص تر می کند، حضور درخور توجه و چشمگیر 
ســینمای ایران در این رویداد هنری اســت. اصغر فرهادی، کارگردان مطرح ایرانی، امســال 
در کنار ونســان لندون رئیس هیئت داوران، ربکا هال بازیگــر، تهیه کننده و فیلم نامه نویس 
بریتانیایی، دیپیکا پادوکونه بازیگر هندی، نومی راپاس بازیگر سوئدی، جاسمین ترینکا بازیگر 
و کارگــردان ایتالیایی، لج لی کارگردان، فیلم نامه نویس، بازیگر و تهیه کننده فرانســوی، جف 
نیکولز کارگردان و فیلم نامه نویس آمریکایی و یواخیم تریه کارگردان و فیلم نامه نویس نروژی 
حضور دارد. پیش  از این نیز داوری جشــنواره فیلم کن به اصغر فرهادی پیشنهاد شده بود و 
او به سومین دعوت این جشنواره پاسخ مثبت داد. از سوی دیگر «برادران لیلا» ساخته سعید 
روستایی یکی از ۲۱ فیلم بخش رقابتی جشنواره کن امسال است که برای کسب جایزه نخل 
طلای بهترین فیلم و دیگر جوایز بخش مسابقه بین الملل رقابت خواهد کرد. این فیلم که از 
طولانی ترین فیلم های امسال جشنواره کن است، پنجم خرداد از ساعت ۱۴:۱۵ در سالن آنیس 
واردا، ششم خرداد از ساعت ۱۷:۳۰ در سالن آئورا و هفت خرداد از ساعت ۱۵:۰۰ پنجمین و 

آخرین نمایش خود را در سالن آیمکس جشنواره تجربه می کند.
همچنین ورایتــی گفت وگوهای کوتاهی با کارگردانان ایرانــی حاضر در هفتادوپنجمین 
جشــنواره فیلم کن انجام داده اســت. او در مورد فیلم ســعید روســتایی نوشته: «نماینده 
اصلی ســینمای ایران در بخش رقابتی جشــنواره کن امســال فیلم «برادران لیلا» از سعید 
روســتایی است. تغییرات اجتماعی، به ویژه در رابطه با زنان، هسته اصلی این درام قدرتمند 
و زنانه اســت که داســتان آن در پس زمینه خانواده ای اســت که به دلیل بدهی های مرتبط 
با تحریم های اقتصادی بین المللی، درهم شکسته شده است». روستایی دراین باره می گوید: 
«مشــکلات مردم تا حدودی به دلیل تحریم های غرب است. اخیرا گرفتن مجوز تولید برای 

فیلم سازان دشوارتر شده است و بیش از گذشته سانسور اعمال می شود».

روســتایی امیدوار است «برادران لیلا» که هنوز مجوز اکران در ایران را ندارد، بتواند بدون 
هیچ سانســوری در کشــور به نمایش گذاشته شــود و می گوید: «ترجیح می دهم به کلی از 

نمایش این فیلم چشم پوشی کنم تا اینکه تحت سانسور قرار بگیرم».
صحبت های روستایی واکنشی است به صحبت های اخیر محمد خزاعی، رئیس سازمان 
ســینمایی که چندی قبل به تدوین آیین نامه روشــن و شــفافی به عنوان راهبرد بین المللی 
سازمان سینمایی اشــاره کرده بود. او تأکید کرد: «بنا بر نص صریح آیین نامه و دستورالعمل 
نمایش فیلم هرگونه حضور و نمایش فیلم ســینمایی در مجامع و جشــنواره های خارجی 
مستلزم اخذ پروانه نمایش است و قانون بر این امر صراحت دارد و قطعا تخلف تهیه کنندگان 
در این زمینه، موجب خدشــه در صدور پروانه نمایش، اکــران و تولیدات بعدی کارگردان و 
تهیه کننده خواهد شــد. شایسته است تهیه کنندگان در صورت ارائه و تمایل برای شرکت در 
جشنواره ها، بازارهای فیلم و سایر عرصه های بین المللی با معاونت نظارت سازمان سینمایی 
هماهنگی های لازم را به عمل آورند تا در صورت پذیرفته شدن فیلم ها در جشنواره ها نسبت 
به بازبینی و صدور پروانه نمایش به موقع برای تسهیل در حضورهای بین المللی اقدام شود. 
اینکه فیلمی در جشــنواره ای نمایش داده شــود و امکان حضور در اکــران داخلی، چه در 
ســینماها و چه در نمایش خانگی و ســایر ساحت های نمایشــی را نیابد، پدیده خوشایندی 
نیست؛ ازاین رو، ضروری است برای پرهیز از این امر سازندگان آثار نسبت به پایبندی به قانون 

و رعایت آن دقت کنند».
دیگر فیلم ایرانی حاضر در جشــنواره کن امسال، «تصور» اولین ساخته علی بهراد است 
که به عنوان یکی از هفت فیلم بلند در بخش مسابقه هفته منتقدین جشنواره کن به نمایش 
گذاشــته می شــود. «تصور» به عنوان فیلم اول، یکی از نامزدهــای جایزه دوربین طلایی کن 

محسوب می شود.
تا به امروز که جشنواره فیلم کن به نیمه رسیده است، چند فیلم از سوی منتقدان تحسین 
شده و نظر عموم را جلب کرده است. «پسری از بهشت» ساخته طارق صالح یکی از همین 
فیلم هاســت. فیلم «ایو» یا «عرعر» به کارگردانی یرژی اسکولیموفســکی از لهســتان دیگر 
فیلمی اســت که تا به امروز توجهات را جلب کرده و فیلم «زمان آرماگدون» به کارگردانی 
جیمز گری نیز تا به امروز تحســین های بسیاری را به همراه داشته است؛ «این فیلم، فیلمی 
متفکرانه اســت که با لحظه های کوتاهی اثری در بیننده ایجاد می کند که حتی پس از پایان 

تیتراژ با تماشــاگر باقی می ماند. بازی آن هاتاوی در این فیلم، بهترین بازی این بازیگر از زمان 
فیلم ریچل ازدواج می کند، اســت»؛ این توصیفی است که هالیوودریپورتر از فیلم جیمزگری 

داشته است.
محمد اطبایی، پخش کننده بین المللی فیلم در گفت وگو با «شــرق» با اشاره به اهمیت 
بازار فیلم کن گفت: «بعد از سال۲۰۲۰ که جشنواره تعطیل شد و بعد سال ۲۰۲۱ تلاش های 
زیادی برای برگزاری جشــنواره کن انجام شــد اما به دلیل شــرایط همه گیری کرونا، بســیار 
بی رونق بود و بســیاری از افرادی که همیشه در جشنواره و بازار حضور داشتند، در جشنواره 
غایب بودند. امسال خوشبختانه تقریبا بخش عمده ای از دست اندرکاران سینما در دنیا، اعم 
از فروشــنده ها و خریداران، پخش کنندگان و تهیه کنندگان به کن برگشتند و جشنواره و بازار 
به نسبت شلوغی را تجربه می کنیم. نزدیک به ۳۰۰ غرفه در بازار حضور دارند و ملاقات ها و 
مذاکرات برای خریدوفروش فیلم هم در جریان است. اما نکته ای وجود دارد و آن این است 
که شــرایط عمومی بسته بودن سینماها و دورشدن مردم از سالن های سینما، تأثیراتش را در 
بازار گذاشته است. بســیاری از خریداران همچنان مشــتاق خرید فیلم های خوب بوده، اما 
بسیار بااحتیاط رفتار می کنند. مردم هنوز به طور کامل با سالن های سینما آشتی نکرده اند و به 
سینماها برنگشته اند. هنوز هم آن طور که بایدوشاید شاهد رونق سالن های سینماها نیستیم 
و سینمادوستان به شکل دیگری پیگیر فیلم ها و سریال های محبوبشان هستند و سامانه های 

آنلاین پخش فیلم هم کار را آسان کرده است».
او در بخــش دیگــری از صحبت هایش گفت: «البته باید در نظر داشــت که هر نقطه از 
دنیــا قوانین خاص خودش را دارد کــه پخش کننده بین المللی فیلم ایرانی را با چالش های 
بسیاری روبه رو می کند؛ از تحریم های بین المللی گرفته تا نبود توافق نامه های تولید مشترک و 
همکاری های سینمایی بین ایران و دیگر کشورهای دنیا. نمی توانیم خود را جهان ایزوله نگه 
داشته و درعین حال توقع حضور در بازارهای جهانی را داشته باشیم! مهم ترین بازارهای ما 
در کشورهای اروپایی است و این کشورهای اروپایی بنا بر مقررات اتحادیه اروپا ریسک خرید 
فیلم غیراروپایی را کمتر دارند؛ چراکه اگر فیلم های اروپایی بخرند و دچار ضرر و زیان شوند 
یا حتی نشوند، حمایت هایی از اتحادیه اروپا و دولت های خود دریافت می کنند. در نتیجه ما 
در یک رقابت نه چندان عادلانه هســتیم. هر خریدار یا جشنواره اروپایی در درجه  اول ترجیح 
می دهد فیلم اروپایی بخرد یا انتخاب کند تا بتواند حمایت لازم را از اتحادیه اروپا داشته باشد. 
علاوه بر این، شــرایط به گونه ای است که فروش فیلم هایی که در جشنواره های مهمی مثل 
کن، برلین و ونیز حضور ندارند و حتی جایزه ای هم نگرفته اند، دشوار است. از طرفی هم تولید 
فیلم در دنیا با وجود تمامی مسائل و مشکلات مثل همه گیری کرونا به شکل قابل توجهی بالا 
رفته است. دیگر به این شکل نیست که تصور کنیم هر فیلمی می سازیم، در جایی می توانیم 
به راحتی نمایش بدهیم یا بفروشیم؛ صد ها رقیب در دنیا داریم. بسیاری از این رقبا مشکلات 
ما را ندارند و متأسفانه مشکلاتی مثل محدودیت ها و سانسورها که روز به  روز بیشتر می شود، 

شرایط را سخت تر کرده است».
اطبایی ادامه داد: «شــاید ســال ها قبل سانســورهای فیلم هــا و محدودیت های ما برای 
جشــنواره های دنیا پذیرفتی بود اما الان دیگر به این شــکل نیســت. متأســفانه دست وپای 
فیلم سازان ما به شدت بسته است. موضوع سانسور و محدودیت ها در ناموفق بودن فیلم های 
ایرانی تأثیر زیادی داشته است. نکته بعدی این است که فیلم های ایرانی فاقد هرگونه حمایت 
در عرصه های بین المللی هستند. با وجود تمام مصاحبه ها و قول های مسئولان قدیم و جدید، 
هیچ حمایت حداقلی ای از فیلم ایرانی در این عرصه صورت نمی گیرد. هرچند در داخل کشور 
هم همین قصه را داریم! شــک ندارم بعد از انتشار این گفت وگو، اولین واکنش مسئولان این 
است که آنها همیشه از این حوزه حمایت و برای نمونه در بازار فیلم کن چتر سینمای ایران را 
برپا کرده اند. واقعیت این است که اینها کافی نیست. این حداقل کاری است که باید انجام داد. 
پرسشــی که مطرح است این اســت که چرا افرادی را که خارج از چتر سینمای ایران هستند، 
نمی بینید؟ من سال هاست که با هزینه خودم، غرفه ام را به هر شکلی شده در بازار کن ایجاد 
می کنم یا خانم میرشــب یا استودیو انیمیشن آریا و سازمان سینمایی سوره حوزه هنری، همه 
به طور مســتقل در بازار حضور داریم. چرا به ما اشاره نمی کنید؟ شماری دوستان فیلم ساز با 
خواندن این گزارش ها دچار سوءتفاهم شده اند که ما در بازار کن حضور نداریم! حمایت تنها 
در اختیار قراردادن یک میز و صندلی برای شــماری از پخش کننده ها در چتر ســینمای ایران 
نیســت که این حداقل کاری اســت که باید انجام شود. شمار دیگری از کشورها مانند اسپانیا، 
ایتالیا و ژاپن هم همین کار را انجام می دهند، ولی حمایت های بیشــتری نیز وجود دارد. یک 
پخش کننده بین المللی برای حضور مســتقل در بازار فیلم کن باید ۳۰۰ تا۴۰۰ میلیون تومان 

هزینه کند که این برای بخش خصوصی سینمای ایران بسیار دشوار است».
او در انتها درباره شــرایط حضور فیلم های ایرانی در جشــنواره فیلم کن صحبت کرد و 
افزود: «من اطلاعی از مذاکرات و گفت وگو های سازندگان این آثار با مسئولان سینمایی کشور 
ندارم، فقط طبق شــنیده ها یا مصاحبه مسئولان در رســانه ها به نکات تلخی می رسم! چرا 
از این حضور چشــمگیر سینمای ایران در جشنواره فیلم کن امسال خوشحال نیستید! اتفاق 
مهمی برای ســینمای ایران افتاده اســت که همه در اینجا دربــاره آن صحبت می کنند. ما 
فیلم هایی در بخش های مختلف جشنواره و یک داور هم در جمع هیئت داوران داریم. واقعا 
وزارت ارشاد و سازمان سینمایی حمایتی از فیلم ها انجام داده است؟ باید افتخار کنید از این 
حضور درخشان در جشــنواره کن. آیا می دانید بسیاری از کشورهای صاحب صنعت سینما 
در دنیا هیچ نماینده ای در جشــنواره کن ندارند! من در گفت وگو با ورایتی هم اشــاره کردم 
که خوشبختانه بعد از سال ها که فیلم سازان صاحب نام ما مثل آقایان کیارستمی، فرهادی، 
رسول اف و پناهی در جشنواره کن حضور داشتند که در جایگاه خودشان محترم هستند و به 
آنها افتخار می کنیم، جای خوشحالی است که فیلم سازان جوان کشورمان اکنون در جشنواره 
کن حضور دارند و فیلم های آنها انتخاب شــده اســت. فارغ از اینکه اصلا این فیلم ها جایزه 
بگیرند یا خیر، تنها حضورشــان اتفاق مهمی اســت و تأثیر خوبی در سینمای ایران خواهد 
داشت. چرا مسئولان ما از این موقعیت استفاده نمی کنند؟ آقای رئیس سازمان سینمایی چرا 
با زبان تهدید حرف می زنید؟ چرا خوشحال نیستید و حمایت نمی کنید؟ وظیفه شما حمایت 
از ســینمای ایران است. مدام از تولید مشــترک و حضور در بازارهای جهانی حرف می زنید. 
چگونه می توان با زبان تهدید و عدم حمایت و سانسور بیشتر به این مهم دست یابید؟ با این 
شیوه نمی توانید در بازارهای جهانی حضور داشته باشد و از همه ظرفیت های سینمای ایران 

استفاده کنید و حتی صداهای منتقد را هم بشنوید.

سه شنبه
۳ خرداد  ۱۴۰۱

سال نوزدهم      شماره ۴۲۸۶

مجید موثقی (منتقد حاضر در جشــنواره فیلم کن): جشنواره کن به پله «هفتادوپنجم» رسید و این در حالی است 
که قطع و وصل شــدن سامانه دریافت بلیت، خیلی ها را از تماشــای به موقع فیلم ها ناامید کرده است. با وجود 
این فیلم های بخش مســابقه و کارگردانان مطرحی که به صورت فیزیکی حضــور دارند، به تاب و تب گرمای این 

دوره افزوده است.
ســینمای ایران با فیلم «برادران لیلا» آخرین ســاخته «سعید روستایی» با بازی نوید محمدزاده، پیمان معادی، 
ترانه علیدوستی، فرهاد اصلانی و سعید پورصمیمی برای گرفتن نخل طلا نامزد شده است؛ فیلمی که داستان آن 
مربوط به بحران های اخیر اقتصادی ایران به ویژه بالارفتن بیش از حد قیمت طلا و ارز اســت و دختری که پدرش 
میزان زیادی طلا برای روزهای سخت در جایی مخفی کرده و تنها لیلا آدرس این طلاهای مخفی شده را می داند؛ 

سوژه ای که در زیرمتن خود نابسامانی های اجتماعی و اقتصادی سال های اخیر را هدف قرار داده است.
«علی عباســی» کارگردان ایرانی مقیم دانمارک نیز با فیلم «عنکبــوت مقدس - Holly spider» و بازی «زهرا 
امیرابراهیمی» و  «مهدی بجستاتی» که داستان آن مربوط به قاتل عنکبوتی شهر مشهد «سعید حنایی» است، نگاه 

خیلی ها را کنجکاو کرده است؛ فیلمی که بلیت آن به سرعت تمام شد. 
«علی عباســی» در سال ۲۰۱۸ با فیلم «مرز» برنده جایزه «نوعی نگاه» شد. او یکی از فیلم سازان توانا در زمینه 
ژانر سینمای وحشت به شمار می آید. عباسی در ابتدا خواهان ساخت این فیلم در ایران بود که با بروز مشکلاتی از 
ساخت آن صرف نظر کرد و به کشور اردن رفت تا فضای شهر مشهد را در آنجا فیلم برداری کند! «علی بهراد» دیگر 
کارگردان ایرانی این دوره است که با اولین ساخته اش «تصور-Imagine»، در بخش «هفته منتقدین جشنواره کن» 
در کنار شــش فیلم دیگر رقابت دارد. در تیم داوری این دوره از جشــنواره نام «اصغر فرهادی» به چشم می خورد 
که دوره پیش با فیلم «قهرمان» برنده یکی از جوایز اصلی جشــنواره شــد. نمایش آثار کارگردانان ایرانی در پنج 
روز دوم جشــنواره خواهد بود، تنها فیلم خانم «امیلی عاطف» کارگردان ایرانی الاصل فیلم «بیشتر از همیشه» با 

بازی «ویکی  کریپس» در بخش نوعی نگاه در «ســالن دبوســی »به روی پرده رفت؛ فیلمی که چالش یک زن را با 
یک بیماری لاعلاج و گذراندن بخشــی از زندگی اش در طبیعتی بکر نشان می دهد؛ سوژه ای که با ریتم کند مونتاژ 
و داســتانی که چنگی به دل نمی زند، خیلی نمی تواند شــانس بالایی در جذب مخاطب داشته باشد. در صورتی 
که فیلم «ســه روز در کیبرون» یکی از کارهای پیشــین این فیلم ساز در سال ۲۰۱۸ در جشــنواره فیلم برلین مورد 
توجه قرار گرفت و نامزد گرفتن خرس طلا شــد. او در آن فیلم زندگی «رومی اشــنایدر» بازیگر آلمانی - فرانسوی 
را با یک عکاس و خبرنگار هدف قرار داد که ســرانجام این بازیگر در ســال ۱۹۷۹ با نوشیدن بیش از حد مشروبات 

الکلی خودکشی کرد.
کارگردان در فضاســازی و روایت ســینمایی در آن فیلم به زبان ســینمایی خوبی رســید اما در فیلم جدیدش 
نتوانســته به پختگی آثار قبلی نزدیک شــود! تا به امروز جشــنوراه به نیمه رســیده و آثار فیلم ساز مطرحی چون 
برادران داردن، کریســتین مونجیو، کلر دنی، روبن استلوند، پارک جان-ووک، دیوید کرانبرگ و هیروکازو کورئیدا در 

راه است که هرکدام از آنها وزنه سنگینی در سینمای امروز جهان به حساب می آیند.
فیلم «ایو -Eo» یکی از فیلم های خوبی بود که تا به امروز در جشــنواره دیده شــد؛ «یرژی اسکولیموفســکی» 
لهســتانی با رصدکردن و نشان دادن مهاجرت و شرایط سخت زندگی یک الاغ، یکی از فیلم های متفاوت این دوره 
را با فضاســازی، فیلم برداری و مونتاژ خوبی که دارد به نام خود رقم زد؛ فیلمی که در زیرمتن خود نقد اجتماعی 

هوشمندانه ای را در نشان دادن تبعیضی که انسان ها نسبت به حیوانات نشان می دهند، هدف قرار می دهد.
«اسکولیموفســکی» در فضاســازی و کارگردانی آثارش دیدگاهی انتقادی به روابط و ارزش های زندگی مدرن 
اروپایی هــا، به ویژه بی ارزش  شــدن ارزش ها دارد. او آزمندی و سوءاســتفاده کردن انســان ها از یکدیگر را به خوبی 
نشــان داده و با موقعیت های نهیلیستی (هیچ انگارانه ای) که در زیرمتن آثارش به چشم می خورد، یکی از بزرگان 
سینمای اندیشه است که در ۸۴ سالگی همچنان در حال فیلم سازی است. او در این فیلم با توجه به سابقه ای که 

در نقاشــی اکسپرسیونیستی دارد، به تصویرها و پلان های زیبایی رسیده است. از دیگر خصیصه های کارگردانی او، 
بازگذاشتن دست بازیگران در بداهه پردازی به شرط خارج نشدن از نقش و فیلم نامه است.

اما شــگفتی این دوره تا به امروز فیلم «پســری از بهشــت - Boy from Heaven» ســاخته فیلم ساز سوئدی 
-مصری «طارق صالح » بود که توانســته نظر خیلی ها را به خود معطوف کند. این فیلم ســاز در زمینه ســینمای 
کوتاه و انیمیشن مسیر صعودی خوبی را از سال ۲۰۰۱ تا به امروز پیموده و در سال ۲۰۱۰ با سخت انیمیشن علمی 
- تخیلی «متروپیا » در «جشنوراه انسی فرانسه» و «جشنواره فیلم ونیز» مورد توجه قرار می گیرد و در سال ۲۰۱۷ 
با ســاخت فیلم دلهره آور «حادثه نیل هیلتون» کاندیدای جایزه «ســزار در فرانسه» و «برنده جایزه بزرگ جشنوراه 

ساندنس» در آمریکا می شود.
مشخص است تجربیات مختلف او به ویژه تسلط او در شناخت «ژانر تریلر» که با هیجان، ترس و جنایت همراه 
است، در توفیق فیلم «پسری از صالح» بی ثمر نبوده است؛ داستان پسری که ماهیگیر ساده ای است و در دانشگاه 
الازهر مصر در قاهره پذیرفته می شود و در همان روز های اول مدرسه، شاهد قتل یکی از مقامات مذهبی عالی رتبه 
در مدرسه است اما «آدم» تهدید و مجبور به سکوت و همکاری با پلیس و جاسوسی برای آنها می شود؛ فیلمی که 
در روایت سینمایی و افشای تدریجی داستان از مونتاژ و بازی های خوبی برخوردار است؛ طوری که «طارق صالح» 

با اولین حضورش در جشنوراه کن برای گرفتن نخل طلا نامزد شده است.
تســلط این کارگردان در دکوپاژ (استفاده از دوربین) و میزانسن های خلاق (حرکت بندی) و هدایت بازیگران به 
فیلم ریتم و تمپوی خوبی داده اســت. بازی ها در این فیلم درخشــان و کارگردان با دعوت از بازیگران «موج نوی 
سینمای عرب» به قوام خوبی در کارگردانی رسیده است؛ به ویژه بازی درخشان بازیگر فلسطینی آن «توفیق برهم» 
در نقش «آدم» شــانس خوبی برای گرفتن جایزه بازیگری دارد. باید دید «پســری از بهشــت» در دستان کارگردان 

آن «طارق صالح» از جهنمی که «آدم» در آن قرار دارد، می تواند جایزه ای از بهشت سینماگران به خانه ببرد!

مارول و اقلیت ها
پیامدهای یک بازاریابی

علــی ورامینی: ســینمای مــارول، تجلی مناســبات جدیــد تولید در 
سینماســت؛ قصه های عام پســند با خاصیت مصرفی و فســت فودی 
برای همه. دقیقا همچون مناسبات بازار که هرچیزی (تأکید بر هرچیز 
مهم اســت) را به کالا تبدیل می کند و آن  را می فروشد، کمپانی مارول 
هم میل آدمی به قهرمــان، به عدالت و به مقاومت در برابر وضعیت 
نامطلــوب موجــود را بــه داســتان هایی تبدیل می کند کــه مخاطب 
می خواهــد. در مارول مخاطب هرچه بخواهد ســینما به او می دهد. 
مخاطــب اگر انتظار دارد ضــد قهرمان نابود شــود، نابودش می کند، 

انتظار دارد سرانجام عشق فرجام شود، همین را برایش می سازد.
ورای ایــن، در یکــی از ســریال های «نتفلیکس» امکانــی بود که 
مخاطب می توانست از میان پنج پایان بندی سریال، یکی را انتخاب کند 
و هیچ بعید نیســت که کمپانی هایی همچون مارول هم از این امکان 

به زودی استفاده و مخاطب را راضی تر کنند.
باری، کمپانی مارول چند سالی اســت سعی می کند قهرمان هایی 
هم جز کلیشــه [مردِ سفیدپوست غربی] ارائه دهد تا دیگر گروه ها که 
اقلیت می خوانندشــان را هم ببیند. «پلنگ سیاه» به کارگردانی «رایان 
کوگلــر» از خیزهای این کمپانی برای دیدن یک سیاه پوســت در قامت 
ابرقهرمان بود و آشــنایی زدایی از قهرمان سفیدپوست. یا «بیوه سیاه» 
با بازی «اســکارلت جوهانسون» تلاشی برای این بود که زنان به عنوان 

بزرگ ترین اقلیت هم خودشان را در قامت قهرمان ببینند.
به نظر می رســد به اســتدلال نیاز نباشــد که ایــن خیزهای مارول 
بــرای بازنمایــی اقلیت هــا در قامــت ابرقهرمــان نه از ســر نگاهی 
اخلاقی-انســانی اســت و نه حتی چیزی مثل مســئولیت اجتماعی و 
این دســت مفاهیم ریاکارانه. در حقیقت ذات بــازار می طلبد که همه 
مشتری ها دیده شوند. مشتری ثابت و البته محصول ثابت، چرخه تولید 
را بالاخره یک جا دچار اخلال می کند. هم مشتری باید که دائما اضافه 
شود و هم محصولات مســتمر متنوع. از این بابت این اقدام مارول در 
نهایت بد هم به نظر نمی رســد و حتی منتقدانی آن  را پیامد مثبت یک 

کار بازاری می دانند.
یکــی از آخرین آثار این کمپانی، ســریال «شــوالیه ماه» اســت که 
تلاشی برای تحت تأثیر قراردادن مخاطبان عربی/ خاورمیانه ای مارول 
در قامت ابرقهرمانی اســت که نســبت به دیگــر ابرقهرمان ها امکان 
همذات پنداری بیشتری برای آنها وجود دارد؛ چراکه خاستگاه اثر مصر 
است و اساطیر این کشور باستانی محور این سریال. شوالیه ماه از لحاظ 
ســاخت یکی از آثار موفق مارول است. داستان حداقل تا قسمت یکی 
مانده به آخر چفت و بســت دارد. تا آخر هم مخاطب را در تعلیق هایی 
می گذارد که بر جذابیت اثر افزون می کند. «ایزاک اســکار»، سوپراستار 
مورد اقبال این روزها هم بازی قابل قبولی دارد؛ خاصه که نقش خیلی 
ســاده ای هم ندارد. موضوع ساخت این اثر نیســت، بلکه مسئله این 
است که تلاش مارول برای دیدن اقلیت ها و بازنمایی آنها در آثار خود 
کاملا در ســطح مانده است و می توان با اســتمداد از «شرق شناسی» 
«ادوارد ســعید» آن را تلاش یک سوژه غربی در بازنمایی از غیرخودی 

دانست که پیش از هر مواجهه مستقیمی آن  را متعین کرده است.
بــه این معنــا که ســوژه غیرغربی قبــل از هر چیز دیگری ســوژه 
دست دوم است. در شــوالیه شــب، مردم خاورمیانه اساسا غایب اند. 
آنجا هم که هستند به صورت یک ماکت کلیشه ای، با عبا و دستار، شتر 
در دســت و مشغول کشیدن بار غربیان هستند. مسائل مهم مربوط به 
خدایگان مصری را غربیان حل می کنند. اصلا دعوا میان غرب اســت، 
هم قهرمان هم ضدقهرمان. ســوژه مصری فقط سیاهی لشــکر است. 
یک جا هم که قرار اســت فردی کنشــگر، هرچند منفی مصری باشد، 
کپی نعل به نعل یک آدم منفی غربی است که حضور کوتاه و بی اثری 
دارد؛ حضــوری که هیچ انــگاره ای از مردمان مصری حتی مردمان بد 

این خطه نمی دهد.
از همه جالب تر، خدایگان اســطوره ای مصر باســتان به انگلیسی 
صحبت می کنند. این فقط یک ســهل انگاری ســاده از سوی سازندگان 
نیســت. زبان یعنی پیوند با جهان بیرون از خود. اینجاست که می توان 
فهمید مــارول در نهایت هم نمی خواهد که جهان غیرغربی مخاطب 
اصلی این روایت باشــد. یا سوی دیگر آن، اگر می خواهی با این جهان، 
حتی با اســطوره های خودت ارتباط برقــرار کنی، باید وارد زبان/ جهان 

انگلیسی شوی.
اینکــه مارول و در کل بدنه اصلی هالیــوود خودآگاه چنین می کند 
یا یک وضعیت ناخودآگاه اســت، بحث مفصلی را طلب می کند، ولی 
کلی گویــی درباره اقلیت ها، چه ســیاه، چه غیرغربی، چــه زنان و... و 
نزدیک نشدن به آنها، نه فقط بازتابی نزدیک به واقعی از هویت دیروز و 
مسائل امروز آنان نیست، بلکه شکاف ها را بیشتر می کند. شکاف میان 
ســوژه اصلی و هر چیزی که خارج از آن سوژه اصلی باشد؛ چراکه این 

نوع بازنمایی دقیقا در ادامه همان ایده متن/حاشیه است.

«شرق» از گردهمایي سینمایي هاي جهان در پاریس گزارش مي دهد

کن؛ سي نما در چند اپیزود
هفتاد وپنجمین جشنواره فیلم کن از ۲۷ اردیبهشــت  با حضور سینماگران منتخب از سراسر جهان کارش را آغاز کرد؛ 
جشــنواره ای که دو سال پیاپی به دلیل پاندمی کرونا و محدودیت های ناشی از فراگیری کووید، با محدودیت هایی در 
نوع برگزاری روبه رو بود و امسال همه چیز به روال سابق بازگشته است. هرچند جشنواره کن سال گذشته نیز به شکل 
حضوری برگزار شد، اما امســال میهمانان حاضر در این رویداد هنری، نیازی به کنترل های سخت گیرانه و تست های 
کرونا ندارند و بدون نیاز به ماسک تردد می کنند. جشنواره هفتادوپنجم یکی از شلوغ ترین دوره هایش را سپری می کند. بهناز شیربانی

یـادداشـت


